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Naast amfi bieën en reptielen, houd ik me ook bezig met vogels. 
Bij de aanleg van poelen in mijn omgeving, zie ik uiteraard 
veel grond vrijkomen. Vaak wordt deze uitgestreken over het 
omliggende perceel, of afgevoerd. Ik zou de suggestie willen 
doen om vaker het uitgegraven zand ter plaatse te gebruiken 
voor een ijsvogelwandje. Het moet dan wat stevigere, liefst 
leemhoudende grond zijn. Een ijsvogelwandje moet namelijk 
steil zijn en een zekere hoogte hebben. Te schraal zand, zakt te 
makkelijk weg. 

De grond kan op de poeloever of in de nabijheid als een bult 
worden opgeworpen en aangedrukt. Eventueel kunnen er nog 
stronken in verwerkt worden. Daarna kan één kant steil worden 
afgestoken, zodat een wand van ca. 1 – 1,5 meter hoog en enkele 
meters lang ontstaat. Door de wand iets overhellend te maken 
(5°), kunnen marterachtigen niet makkelijk bij het nest.
In de wand kun je een of twee gaten met een diepte van enkele 
decimeters voorboren. Zo’n gang moet licht oplopend zijn, 
gezien vanaf maaiveld, en een doorsnede van circa 7 cm hebben. 
Dat zou ijsvogels kunnen stimuleren om de wand te gaan 
gebruiken. Er kunnen enkele takken in de wand worden gestoken 
als zitstok. IJsvogels gebruiken vaak wandjes in de buurt van wat 
opslag of bos, dus de maatregel is het best toepasbaar bij poelen 
die niet in heel open landschap liggen. Bij de golfbaan in Asten 
zijn twee van dit soort wandjes bij poelen aangelegd (zie foto’s).
Er is landelijk veel aandacht gegeven aan ijsvogelbescherming 
door Jelle Harder. Hij stelde een handleiding op voor het maken 
van ijsvogelwanden, maar de optie om uitgegraven grond bij 
poelaanleg zo te verwerken, kwam ik er niet in tegen. Ik denk dat 
het op sommige plekken wel een interessante optie zou kunnen 
zijn. 

De lezenswaardige handleiding van Jelle Harder is hier te vinden: 
https://www.knnv.nl/sites/www.knnv.nl/fi les/users/
Alkmaar/Handleiding%20IJsvogelwanden%202012.pdf

Ik zou het leuk vinden van u te horen als u deze toepassing al 
van poelen kent, of de maatregel gaat toepassen. Ik ben dan 
ook geïnteresseerd in foto’s van die locaties en in ervaringen en 
resultaten. 

Rinus Manders
rinusmanders@hotmail.com

Aanleg amfi bieënpoel met 
ijsvogelwand

De aangelegde ijsvogelwand naast de amfi bieënpoel. 
(Foto's: Rinus Manders)
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Commentaar

foto’s op pagina 9 ingezoomd

In deze rubriek behandelen we een bijzondere waarneming 
die door onze validatoren is goedgekeurd in Telmee.nl of 
Waarneming.nl na aanpassing van de determinatie, of die 
wij via de helpdesk van RAVON hebben ontvangen.

Witte vies-ogende prutjes kunnen het hele jaar door worden 
gevonden, maar vooral in de winter en lente. Het is niet altijd 
even duidelijk wat het is omdat er meerdere mogelijkheden 
zijn. De achterban van RAVON zal wellicht denken aan 
heksensnot, ook wel sterrenschot genoemd. Mycologen 
juist aan een trilzwam. En leken gokken maar wat, als het al 
wordt doorgegeven. Of lopen met een boog omheen. Als 
validator heb ik al enkele keren een waarneming "kikker-
onbepaald" overgedragen aan de validator van de soortgroep 
"paddenstoelen". En andersom gebeurt ook.

Heksensnot of sterrenschot
Heksensnot is het prooirestant van roofdieren of vogels nadat 
een vrouwelijke kikker of pad is gegeten. Sterrenschot bestaat 
uit zweleiwitten die rondom de eitjes zitten en opzwellen door 
het absorberen van vocht. Dit opzwellen gebeurt direct wanneer 
de eitjes in aanraking komen met water. Normaliter tijdens de 
paring in het water, waarna het geheel ontwikkeld tot eiklomp 
of paddensnoer. Maar als het vrouwtje voortijdig wordt gegeten 
zullen de zweleiwitten opzwellen als het met maagsap in 
aanraking komt. Dat geeft een opgeblazen gevoel waarna een 
predator het weer uitgespuugd. Het in eerste instantie kleine 

hoopje kan dan door de opgenomen hoeveelheid vocht uit de 
omgeving (ook mist of regen) opzwellen tot ondefinieerbare 
geleibulten. Deze kun je op de gekste plekken aantreffen tot in 
bomen en struiken aan toe.

Trilzwam
In bomen en struiken kunnen ook trilzwammen worden 
gevonden met vruchtlichamen die sterk lijken op heksensnot: 
hoopjes gelatine, half transparant, grijsblauw en licht 
opaalkleurig. Vaak met enkele klontjes, waar deze soort zijn 
naam aan ontleent, schemeren als vage witte vlekken door. Er 
kunnen één of meer - of geen - klontjes aanwezig zijn. Deze 
zwammen leven als saprophyt op afgevallen takken, stammen 
of stobben, van loofbomen. Maar ook in bomen of op stammen 
komen ze voor. Er zijn twee soorten die relatief algemeen 
voorkomen. De meest algemene is de klontjestrilzwam. Deze 
groeit vooral in vochtige loofbossen en bosjes en dan vooral op 
es, esdoorn en populier. De ietwat gelijkende kerntrilzwam is 
een biotrofe parasiet op vruchtlichamen van dennebloedzwam 
te vinden op takken en stammen van naaldbomen, meestal den, 
soms spar, in naaldbossen en gemengde bossen.

Edo Goverse
RAVON

Uit de validatiefabriek
Kikker en paddenstoel? 

Zeg het maar ... Heksensnot of trilzwam? (Foto's: Edo Govers)

(antwoord onderaan pagina)

(Antwoord: beiden klontjestrilzwam)


